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 بسیاری از 
قراردادهای پسابرجام 

عملیاتی شده است
حجت الاسلام حســن روحانی روز شنبه و در دیدار 
"لازلــو کوور" رییس مجلس ملی مجارســتان که به 
تهران آمده اســت، با اشــاره به نقــش موثر اتحادیه 
اروپا در مذاکرات هســته ای و ضرورت استفاده هر 
چه بیشــتر از فرصت های پسابرجام برای گسترش 
همکاری ها، گفت: جمهوری اسلامی ایران کشوری 
بزرگ بــا اقتصادی نوظهــور اســت و ظرفیت ها و 
توانمندی های گسترده ایران در زمینه خدمات فنی 
و مهندسی و اجرای پروژه های زیربنایی و همچنین 
توانمندی های مجارســتان در حــوزه های صنعت 
و کشــاورزی ، بســترهای مناســبی را برای توسعه 
همکاری های تهران - بوداپست ایجاد کرده است که 
بخشهای خصوصی دو کشور باید با آشنایی بیشتر از 
این ظرفیت های مشترک ، در تعمیق این همکاریها 

پیشگام شوند.
رییس جمهــور بــه قراردادهای ایران و بســیاری از 
کشــورهای جهان و از جمله کشــورهای اروپایی در 
دوره پســابرجام اشــاره کرد و اظهارداشت: بسیاری 
از این قراردادها عملیاتی شــده و ســرمایه گذاران و 
شرکتهای مجارستانی نیز می توانند از فضای کنونی 

برای توسعه همکاری ها استفاده کنند.
روحانی با تاکید بر ضرورت اجرای سریع توافقات میان 
دو کشور بویژه اسناد همکاری که در جریان سفر سال 
گذشته نخست وزیر مجارستان به تهران امضا شد، 
گفت: باید از همه توان خود برای اجرای طرح هایی 

که به نفع دو ملت و دو دولت است ، بهره بگیریم.
رییــس جمهــور تقویت همکاری هــای فرهنگی و 
علمی میان ایران و مجارســتان را همپا با همکاری 
های سیاســی و اقتصادی بسیار با اهمیت برشمرد 
و گفــت: تهران برای تقویت همکاری های علمی و 
فرهنگی خود با بوداپست اهمیت زیادی قائل است و 
در این عرصه ، دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی و علمی 
دو کشور می توانند با ایجاد فرصت های مطالعاتی و 

پروژه های مشترک، همکاری کنند.
روحانی به پیشرفت های جمهوری اسلامی در حوزه 
فنــاوری های نوین بویژه نانو و بیوتکنولوژی اشــاره 
کرد و اظهارداشت: دو کشور همچنین می توانند در 
بخش های متنوع استفاده صلح آمیز از انرژی هسته 

ای  با یکدیگر همکاری کنند.
رییس جمهور موضوع اهمیت تقویت صنعت توریسم 
و دیدار گردشگران ایرانی و مجارستانی از جاذبه های 
توریستی دو کشور را مورد تاکید قرار داد و گفت: آثار 
تاریخی ایران ، بی تردیــد جاذبه های فراوانی برای 
اروپایی ها و از جمله مردم مجارستان خواهد داشت.
روحانی، نقش پارلمان ها را در تقویت همکاری میان 
کشورها بسیار مهم برشــمرد و تصریح کرد:  تقویت 
روابط میان مجالس ایران و مجارستان می تواند پایه 
های همکاری های اقتصادی ، فرهنگی و اجتماعی 
دو کشــور را مســتحکم تر ســازد. رییس جمهور در 
بخش دیگری از ســخنان خود به موضوع ضرورت 
مبارزه همگانی با تروریسم پرداخت و اظهارداشت: 
تروریسم معضلی بزرگ برای منطقه و جهان است و 
هیچ کشــوری نمی تواند از آثار بد آن ، مصون بماند. 
روحانی با اشاره به شرایط ناگوار مردم عراق ، سوریه ، 
یمن و لیبی و ضرورت تلاش برای بازگرداندن هر چه 
سریعتر امنیت به این کشورها گفت: ارسال کمکهای 
نوع دوســتانه دارویی و غذایی به مردم این کشورها و 
تلاش برای کاســتن از آلام آنان،  یک وظیفه بزرگ 
انسانی و بین المللی است که بر دوش همه ما است.

فراکسیون کرد زبان بعد از ترک زبان
پس از اعلام موجودیت فراکسیون ترک زبان در مجلس، نمایندگان کرد زبان هم از تشکیل فراکسیون کرد زبان خبر دادند

با گذشت دو هفته از خبر تشکیل فراکسیون ترک زبان ها در مجلس و در حالی 
کــه واکنش ها به این موضوع همچنان ادامه دارد، امروز یکی نمایندگان کرد 
مجلس از تشــکیل فراکسیون کرد زبان ها خبر داد. همایون هاشمی نماینده 
مردم میاندوآب، شــاهین دژ و تکاب در مجلس شورای اسلامی، با اعلام این 
خبر گفت: نمایندگان کُردزبان در مجلس خواســتار تشــکیل این فراکسیون 
شده اند تا حقوقی که متعلق به دیگر زبان هاست برای کُردها هم لحاظ شود.

دو هفتــه پیش بــود که زهرا ســاعی نماینده تــرک زبان مجلس از تشــکیل 
»فراکســیون مناطق ترک نشــین« با 100 نماینده عضو و به ریاســت مسعود 
پزشــکیان خبــر داد. فراکســیونی کــه هدف از تشــکیل آن حل مشــکلات 
مناطــق ترک نشــین بــا توجه بــه گســتردگی این مناطــق  در عین  توســعه 
و تقویــت وحــدت ملــی و توســعه متوازن در کشــور عنوان شــده اســت. اما 
 ایــن خبــر به ســرعت با واکنــش هــای بســیاری از درون و بیــرون مجلس 

مواجه شد. 
چنان که دو روز بعد از اعلام خبر تشکیل این کمیسیون مرادي نماینده مجلس 
دهم در اخطار قانون اساسي خطاب به پزشکیان که ریاست مجلس را برعهده 
داشــت گفت: اخطار بنده در مورد 19،20 و 84 قانون اساســي است. با توجه 
به اینکه تشــکیل فراکسیون مناطق ترك نشین از سوي 100 نفر از نمایندگان 
خلاف اصول قانون اساســي ذکر شده اســت. چون در این اصول آمده است، 
 ملت ایران از هر قوم و قبیله اي باشــند از حقوق مساوي برخوردارند و در اصل 

84 آمده است که هر نماینده در برابر همه ملت مسئول است.
وي افــزود: مجلس صداي ملت اســت،  اگر ایــن روند ادامه یابــد دیر یا زود 
باید منتظر تقســیم بنــدي هاي دیگر در مورد ســایر اقوام هم باشــیم.  بعد از 
تشــکیل این فراکسیون متاســفانه تعداي از ســایت هاي تروریستي و تجزیه 
طلب از تشــکیل ایــن فراکســیون حمایــت کردند، مراقب باشــید و به جاي 
 قبیلــه گرایــي به دنبال رفــع محرومیــت و بیکاري بــراي کل اقــوام موجود 

در کشور باشیم.
جمعی از پژوهشگران تاریخ و تاریخدانان ایرانی نیز به طرح تاسیس فراکسیون 
ترک زبانان در مجلس شورای اسلامی واکنش نشان دادن. آن ها  در نامه ای 
خطاب به رئیس مجلس نوشــتند: ایجاد فراکسیون یا فراکسیون های قومی 
منطقه ای، عملا میدانی نابرابر برای رقابت گروه های زبانی و نژادی نابرابر در 
جهت گرفتن امتیاز هرچه بیشــتر به نفــع واحدهای خود خواهد بود و عملا به 
مفهوم واگرایی سیاســی و ملی ره سپر خواهد گردید و در این میان برنامه های 
ملی از اولویت و ضرورت خواهد افتاد و گروههای کوچک تر جمعیتی، همواره 

احساس غبن و نارضایتی خواهند داشت.

چهار سوال از موسسان فراکسیون ترک نشین
منصور حقیقت پور مشاور "علی لاریجانی" و نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی 
مجلس نهم شورای اسلامی معتقد است که  نمایندگان در تشکیل فراکسیون 
ترک نشین اشــتباه کرده اند و بسیار شتابزده در این راستا وارد عمل شدند و  در 
فهم تشکیل فراکسیون ترک نشین ها خوب عمل نکردند و این فراکسیون دوام 
نخواهــد آورد. وی به خبرنگار گروه سیاســی خبرگــزاری میزان گفت: بنده از 
دوستانم در این فراکسیون سوال می کنم که واژه ترک نشین به چه معنا است؟ 
آیا منظور آنها از به کار بردن واژه ترک نشین در فراکسیونشان ترک زبانی یا ترک 
نژادی است؟ باید این موضوع را مشخص کنند، دوستانمان باید صراحتا بیان 
کنند که اگر اقلیت ترکی در بوشــهر حضور داشته باشند این فراکسیون قصد 
دارد از منافع ترکها در بوشهر که یک استان فارس زبان است حمایت کنند؟ آیا 
آقایان قصد دارند با تشکیل فراکسیون ترک نشینان مجلس از حقوق ترک تبارها 

در سراسر دنیا حمایت کنند؟
نماینده مردم اردبیل در دوره نهم مجلس شــورای اســلامی همچنین اضافه 
کرد: به نظر بنده دوســتانمان در مجلس در مفاهیم و ادبیات دچار شتابزدگی 

و اشتباه شده اند.
مشاور رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: در مفاهیم به خوبی روشن شده 
است که زبان یک امر اعتباری است و ما می توانیم در یک مقطعی به زبان ترکی 
صحبت کنیم و در مقطعی دیگر زبان عربی، انگلیسی و یا فارسی را برای خود 
انتخــاب کنیم از این رو چه ضرورتی دارد که ما بــرای امر اعتباری در مجلس 

فراکسیون تشکیل دهیم.
حقیقت پور با بیان اینکه بنده نمی فهمم که قصد آقایان از تشکیل این فراکسیون 
چه بوده است؟ تصریح کرد: چطور ممکن است یک نماینده منطقه فارس زبان 
تنها به دلیل قومیت خود و زبان ترکی در این فراکسیون عضو شود. آیا این روش 
باعث مقاومت سایر اقوام در حوزه انتخابیه این نماینده نخواهد شد؟!، لذا انتظار 
اســت نمایندگان با تدبیر و درایت بیشــتری در این زمینه وارد عمل می شدند و 

اقدام سنجیده ای را انجام می دادند.
حقیقت پــور که با خبرگزاری میزان گفــت و گو می کرد همچنین درباره اظهار 
نظر رســانه های بیگانه درباره تشکیل این فراکسیون اظهار کرد: مواردی که 
از سوی رسانه های بیگانه و اپوزیسیون در باب موضوعات مختلف علیه نظام 
جمهوری اســلامی ایران مطرح می شود امری تکراری است. آنها در طی 37 
سال گذشته مدام در حال تکرار این موضوع هستند که هر اقدامی که در ایران 
صورت می گیرد سبب شکست جمهوری اسلامی ایران خواهد شد درحالیکه 

کشورمان قوی و محکم در برابر دشمنان ایستادگی کرده است.

مشاور رئیس مجلس کشــورمان تاکیدکرد: جمهوری اسلامی ایران ظرفیت 
بســیار معتبر و گرانقدری برای چیدمان قومی است به گونه ای که همه ادیان 

در کشور ما ازحقوق مساوی و منزلت مادی برخوردار هستند.

دفاع تمام قد آقای نایب رئیس از فراکسیون مناطق ترک نشین
با این حال مسعود پزشکیان نائب رئیس مجلس از تشکیل این کمیسیون دفاع 
تمام قد کرده اســت. نایب رییس مجلس شورای اســلامی با دفاع از تشکیل 
فراکســیون مناطق ترک نشــین در مجلس گفت که برخی به دنبال حذف یک 
قومیت هســتند. مسعود پزشــکیان با حضور در غرفه ایسنا در بیست و دومین 
نمایشگاه مطبوعات درباره واکنش ها به تشکیل فراکسیون  مناطق ترک نشین 
در مجلس گفت: هنوز این فراکسیون فعالیت خاصی انجام نداده و متاسفانه 
برخــی تلاش می کنند ذهنیت هایی را در جامعه ایجاد کنند. هدف ما این بوده 
که نمایندگان ترک زبان دور هم جمع شوند تا بتوانیم در چارچوب قانون وظایف 

خود را از حاکمیت پیگیری کنیم.
وی افزود: هر اجتماعی اگر در چارچوب قانون شکل بگیرد و در جهت نظارت 
قانونی حرکت کند می تواند فرصتی قلمداد شود اما اگر بخواهد به چارچوب های 
قانونی عمل نکند هر اجتماعی با هر اســمی که باشــد به عنوان یک تهدید به 

آن نگاه خواهد شد.
نماینده مردم تبریز در مجلس در پاســخ به اینکه آیا تشکیل فراکسیون مناطق 
ترک نشین به ایجاد تفرقه بین قومیت ها می انجامد یا خیر؟ گفت: قاعدتا نباید 
این اتفاق بیفتد. تشــکیل این فراکسیون قدم اول بوده و ما باید نشست هایی را 
برگزار کنیم و تعاملاتی با یکدیگر داشــته باشــیم. هدف اصلی ما این است که 
کشــور را به قدرت و عزت برسانیم. کشــور ما از قومیت های مختلفی تشکیل 
شده که همه باید دست به دست هم برای رسیدن به توسعه پایدار تلاش کنیم.
وی اضافــه کــرد: خداوند در قــرآن می گوید که من شــما را در قبایل مختلف 
خلق کرده ام. این قبایل و قومیت ها برای شناخت یکدیگر است و البته کرامت 
انسان ها به تقواست. نایب رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: مشکلی 
که از قدیم هم وجود داشته این است که متاسفانه گاهی قومیت ها مورد تمسخر 
قرار گرفته اند و این باعث تفرقه و عقده قومیتی شده است و گاهی حتی برخی 

در جهت انکار یک قومیت حرکت می کنند.
پزشکیان در پایان تصریح کرد: ما از قانون دفاع می کنیم و حاکمیت هم باید در 
چارچوب قانون اجازه فعالیت را به همه بدهد. هیچ کس حق ندارد کاری خلاف 
قانون انجام دهد اما نباید برای افراد هم ذهنیت ســازی کنیم و بهانه به دست 

برخی افراد بدهیم تا فرصت های قانونی را به تهدید تبدیل کنند.

گزار دیوان محاسبات درباره حقوق های نجومی مسئله را مبهم تر کرد
نماینده مردم همدان در مجلس با اشــاره به گزارش دیوان محاســبات درباره حقوق های نجومی گفت: انتظار ما پیگیری شــفاف است ولی این گزارش و پیگیری ها نه تنها شــفاف نبود بلکه مسئله مبهم تر شد. امیر خجسته 
با اشــاره به مســئله حقوق های نجومی گفت: گزارش دیوان محاســبات در این باره  خوب بود ولی ما را قانع نکرد ادامه داد: این همه جار و جنجال و حرف و حدیث بود و مردم انتظار داشــتند تعیین تکلیف شــود. این گزارش 

درباره بســته شدن کار بود در حالی که دســتگاه های نظارتی باید گزارش های دقیق ارائه دهند. 
وی تاکیــد کــرد: حقــوق هــای نجومــی بایــد بــه بیــت المــال برگشــت داده شــود و بــا افــرادی کــه تخلــف کردنــد، برخــورد قانونی شــود و ایــن انتظار مــردم اســت نــه اینکه یک گــزارش خوانده شــود و مشــخص نشــود 
چــه اتفاقــی افتــاده اســت. انتظــار مــا پیگیــری شــفاف اســت ولــی ایــن گــزارش و پیگیری هــا شــفاف نبــود و بلکه مبهــم تر شــد. نماینــده مــردم همــدان در مجلس شــورای اســلامی دربــاره گــزارش دیوان محاســبات 
 اظهــار داشــت: احســاس مــی کنــم ایــن گــزارش بــرای بســته شــدن موضــوع حقــوق هــای نجومــی بــوده اســت و بــه عنــوان یــک نماینــده ایــن مســئله را نمــی پذیــرم و همچنــان بــه دنبــال تعییــن تکلیف شــدن 

این مسئله هستم.

سیاسی
1395 مــاه  آبــان   22 شــنبه 

پیگیری روز

از 35 مسئول دارای تابعیت دوگانه فقط یک نفر در رده مدیریتی بود
حسین نقوی حسینی از جمله چن نماینده ای است که به دنبال موضوع مدیران دوتابعیتی است. او که ابتدا در پی تصویب 
طرح تحقیق و تفحص از دولت درمورد دوتابعیتی ها بود، از پیگیری هایش در این خصوص سخن گفته است. سخنگوی 
کمیســیون امنیت ملی مجلس  با بیان اینکه وزیر اطلاعات اعلام کرد ازمیان  79 نفر از مدیرانی که مورد اســتعلام این 
وزراتخانه قرار گرفته اند تنها 35 نفر تابعیت مضاعف داشته اند، خاطرنشان کرد: یک نفر از این دوتابعیتی ها طبق اظهار 
نظر وزیر اطلاعات با توجه به اینکه سمتی را در اختیار داشته است از سوی این وزارتخانه رد صلاحیت شده و این امر سبب 
شده است که وی خود استعفا دهد. نقوی حسینی تأکیدکرد: به جز این یک نفر بقیه 34 نفری که دارای تابعیت مضاعف 

هستند طبق استعلام وزارت اطلاعات و با توجه به اینکه صلاحیت مسئولیت و مدیریت را ندارند در هیچ رده ای مدیریتی مشغول به کار نیستند. وی با 
اشاره به اینکه باید تفاوت میان کسانی که دارای گرین کارت هستند با کسانی که تابعیت مضاعف و یا اجازه اقامت دارند در قانون مشخص شود، افزود: 
در حال حاضر کمیته مشــترکی در مجلس در جهت بررســی خلاهای قانونی در موضوع تابعیت تشکیل شده است که امیدواریم بتواند در راستای حل 
مشکلات قانونی این موضوع تأثیرگذار باشد. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره تعداد دقیق مدیرانی که دارای گرین کارت هستند، اظهار 
کرد: مسئولان ذیربط درباره تعداد کسانی که دارای گرین کارت هستند به ما اطلاعاتی ندادند ولی بدون شک تعدادی از این افراد در بدنه مدیریت کشور 
وجود دارند. نقوی حسینی با بیان اینکه ما هنوز در بحث بررسی حضور افراد دوتابعیتی در دستگاه های اجرایی کارمان به اتمام نرسیده است، گفت: ما با 

جدیت پیگیر حضور مدیران دوتابعیتی در دستگاه های اجرایی کشور هستیم و به فعالیت خود در این زمینه با قاطعیت ادامه خواهیم داد.

سوژه روز

جامعه مدرسین جزء جریان اصولگرا نیست
چند هفته از ســخنان ســید احمد خاتمی مبنی بر اینکه او و جامعه مدرســین جزء اصولگرایان نیستند نگذشته است 
که حالا آیت الله ممدوحی عضو دیگر این جامعه نیز همین حرف را زده اســت. آیت الله حســن ممدوحی در گفتگو با 
خبرآنلاین درباره اینکه آیا جامعه مدرسین خود را در جریان اصولگرایی تعریف می کند؟ اظهار کرد: جامعه مدرسین 
فوق حزب اســت، همه باید بیایند از جامعه مدرسین درس بگیرند، کسی از جامعه مدرسین نمی گوید من عضو حزب 
کجام. یعنی جزء جریان اصولگرا محسوب نمی شود بلکه اصولگرایی جامعه مدرسین آن است که دنبال امام می رود.
وی درباره اینکه جامعه مدرســین که روزی در تدوین منشــور اصولگرایی مشارکت داشــت چه طور امروز خود را جزء 

جریان اصولگرا نمی داند؟ گفت: اینها حزب الله ساز هستند، نه اینکه خودشان بگویند ما جزء حزب الله هستیم.
این عضو جامعه مدرســین با تأیید صحبت آیت الله ســید احمد خاتمی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم که در برنامه ای تلویزیونی گفته بود جزء 
هیچ تشکل اصولگرا نیستم، ادامه داد: این حرف خیلی درست است جامعه مدرسین منشور اصولگرایی را تبیین کرد اما خودش را جزء جریان سیاسی 
خاصی تعریف نمی کند چون فوق جریان های سیاســی اســت. ممدوحی درباره حال و هوای فضای انتخابات ریاست جمهوری در شهر قم گفت: 
گاهی مباحثی مطرح می شــود اما هنوز صحبت جدی درباره این موضوع قدری زود اســت. وی درباره مباحث انتخاباتی مطرح شــده در گعده های 
روحانیون افزود: آنجا هم صحبت هایی وجود دارد و هر کس نظری می دهد اما همه درصدد آن هستند که یک وحدتی میان انقلابیون و اصولگراها 

ایجاد شود اما عملا هنوز چنین اتفاقی نیفتاده است.


